
8 . Divendres, 16 de desembre 
de 1983 Punt de Vista PySlíT 

ei lector escriu 

El Pla General 
de Tossa 

Sr. Director: 
Sóc, tal com pòso a la signatu

ra, un «tossenc de carrer», no 
tinc pràcticament res més que 
certa voluntat que les coses va
gin marxant. He estat sempre 
diuen que rebel i no gaire d'acord 
amb algunes actuacions munici
pals, però ara crec que en un 
punt concret, que és el Pla Gene
ral d'Ordenació, l 'Ajuntament de 
la manera en què l'ha presentat. 

en dos actes públics perquè tot
hom — paraules del batlle—, pro
motors, propietaris, urbanitza-
dors i tossencs del carrer puguin 
manifestar-se, em sembla un 
bon començament. 

Vaig assistir a l 'últim acte que 
se celebrà al Cine Montserrat i 
em vaig sentir quasi avergonyit, 
en veure que de l'equip que jo 
vaig votar no hi havia ningú, ni a 
dalt donant la cara ni a baix per 
escoltar. 

És una llàstima que a l'hora de 
la veritat, que és quan s'ha de 

complir, hi hagi tantes absèn
cies. Sóc, com he dit abans, dels 
qui no vaig votar l'equip d'en 
Telm, però malauradament, vist 
el petit paper que fan els altres 
grups, em sembla que, si no hi 
ha res de nou, a les properes 
eleccions l'equip ja-guanyador 
en les passades tindrà, si més 
no, un vot més. El meu. 

Ben cordialment. 

Un tossenc del carrer 

Una veu perduda en el desert 
Sr. Director: 
Llegim al PUNT DIARI del . 

passat 2 9 .d'octubre que el 
batlle de la ciutat d'Anglès no 
té problemes a l'hora de les vo
tacions: ell fa les gestions per
t inents, ell decideix el que s'ha 
de decidir, i els dotze, reunits 
en assemblea, diuen «amén»; i 
aquí pau i allà glòria. Sense 
oposició i sense secretari (en 
poc temps n'han sortit dos, 
disparats com coets), el nostre 
ajuntament és Xauxa. 

Algun despistat creurà ' que 
no hi ha problemes, que tot es
tà resolt, que mai no s'havia 
anat tan bé com ara, etc. i més 
etc. Però, i si no fos així? I si, 
com a arreu, les coses no rut
llen tan bé com volen fer-nos 
creure? Podríem intentar fer la 
crítica, exposar la nostra opi
nió, sabent per endavant que 
serà una veu perduda en el de
sert. Malgrat tot , provem-ho. 

1 . Desviació de la carretera 
de Girona. Ho farà la Generali
tat , que si no malament rail. 

2. Cementiri nou. Hi ha uns 
terrenys adquirits a la carretera 
de Santa Coloma, però l'Ajun
tament no ha t ingut pressa a 
arranjar-ho. Que ho faci la Ge
neralitat. Mentrestant, al Ce-
menterio IVlunicipal no saben 
on encaixar els difunts. 

3. Escorxador municipal. 
Aigües brutes pel carrer, males 
olors, rates a dojo. Fa anys que 
es parlava de solucionar-ho. 
Ara ja no se'n parla. 

4 . Piscina coberta. La Gene
ralitat hi posa trenta milions; 
els altres trenta han de sortir 
de les butxaques, dels contri
buents. I mantenir-la, costa 
més que mantenir una «ami-
gueta» o un fill subnormal. 

5. Local per a Correus. 
Abans de les eleccions hi havia 
molta pressa a comença les 
obres. Calia guanyar vots. Ara 
l'obra està encallada. S'han 
acabat els calés o s'espera que 
hi hagi noves eleccions.. 

6. Can Cendra. S'esperava 
que la casa de Can Cendra pas
saria a mans de l 'Ajuntament. 
Optimisme per part del senyor 
alcalde: casa de cultura, local 
per a exposicions, esbarjo per a 
petits i grans; fins i tot havia 
sortit un nou hereu, guapo i 
morenet: «Ja la tenim. Ja és 
nostra, i sense pagar-ne ni 
cinc. Començarem a plantar-hi 
flors i violes... i violins». Res de 
res. Aigua de borratja. 

7. Sardanes de festa major. 
Allò que no va poder aconse
guir el senyor lyiarcos i el seu, 
«movimiento» (l'avi Fistulet li 
va parar els peus) ho ha acon
seguit e l senyor Feliu i la seva . 
comissió de festes. Dos anys 
sense sardanes dalt la plaça:. 
«De què es queixen?». «Els 
fem ballar els gegants, els por
tem els nens —un xic. espi-
gats— del Vendrell, i, encara 
que enguany va fallar el 
«show» de la «donya» Aurèlia, 
amb el «puro», i el senyor Qúi-

mèt anib la pipa, i s'hagué 
d' improvisar una nadala a ; 
corre-cuita, l'any que ve, si no 
fallen els «contactes» per mitjà 
d'una revista de pit i cul els 
portarem éls «papagais», que 
ja surten a la «tele nacional-
socialista». Si això fos cert, 
n'hi hauria per «alquilar-hi si-
llas», que deia en Pla quan es
tava de conya. 

8. Comissió de belles arts. 
Llegim al 'butl letí d'informació 
municipal del mes de juny del 
7 9 : «La comissió de belles arts 
és necessària. Imaginem-nos 
Anglès sense el barri antic, 
sense el barri de Cuc, sense el 
parc municipal...». 

«La comissió ha de vetllar 
per la correcta restauració del 
barri antic, per tal d'evitar qual
sevol atemptat que s'hi pugui 
fer...» 

La comissió, formada per 
vuit o deu membres de bona 
fe, no decidia, només assesso
rava. D'ençà de la mort tràgica 
de l'amic Ramon Climent, fó
rem acomiadats a la francesa i, 
amb una puntada de peu al f i 
nal de l'esquena, ens agrairan 
«los servicios prestades». 

Un dels últims acords —que 
presidí el senyor alcalde i un 
conseller— fou que al carrer 
d 'Aval l , per la seva estretor i 
falta d'espai per maniobrar, no 
permetia la construcció de ga
ratges. Ja en van dos; i s'han 
carregat un portal de pedra que 
no tornarà a refer-se. Sembla
ria que les sopes tenen molta 
influència. I han sol·licitat a la 
Generalitat que declari el barri 
antic conjunt artístico-històric. 
Quina barral (per què no catas
tròfic?). -

9. Can Jepet,. al carrer 
d'Aval l . Fa 60 anys (ha plogut 
bastant durant aquest temps) 
un matrimoni amb quatre fills 
petits era desnonat, pel jutjat, 
del casalot que ocupava, per
què els pagesos rics poguessin 
transformar-lo en el local que, 
qui ho havia de dir l , seria el fu
tur «casino» del poble (perdó, 
de la ciutat). El qui escriu, un 
dels quatre petits, que ha cres
cut bastant, havia sentit a ex
plicar al seu pare —un sabater 
pobre, però honrat— que allò 
havia estat una bestiesa, que 
aquell casalot mig enrunat ha
via de desaparèixer per eixam
plar el carrer i posar-lo en línia. 
No es va fer, i el trànsit per 
aquell sector sempre ha estat, 
confl ict iu. Ara hi ha un proble
ma semblant. Una casa decla
rada en ruïna, que hauria 
d'anar a terra i recular per exi
gències del trànsit. Els veïns es 
pregunten: «Anirà a terra? Re
cularà? ,fO bé es carregaran la 
placeta de Santa Magdalena, 
on abans es ballava el ball del 
ciri, i que ara els del Floricel và
rem batejar amb'el nom de Pla
ceta de la Sardana, per tal com 
hi ha la ceràmica gravada amb 
fragments del «Cant a la Sar

dana», or ig inalde na Frances
ca Barnades. 

10 . Fanalets al barri antic. 
Qui ho diu, que el nostre ajun
tament —tan democràtic— no 
es preocupa del barri antic. Al
gun «feixista» mal ferit, que 
sempre busca tres peus al gat. 
«Però, xiquet —em deia l'amic 
Gràcia, un ferm de la terra fer
ma, amb el seu pur accent 
l le ida tà—, és que por tes 
faixa?». 

No es posarà remei al desga
vell de cotxes mal aparcats que 
priven el pas als camions i 
grues, que envesteixen sense 
mirarrient, intentant carregar-
se l'arcada? Si no ha desapare
gut, a l 'Ajuntament hi havia un 
estudi, encarregat a dos arqui
tectes gironins, que recomana
va que no es permetés l'esta
cionament de cotxes al carrer 
d'Aval l , que hauria d'ésser car
rer de pas. Encara que no s'hi 
pugui caminar a peu, vinguin 
fanalets amb l'escut de les ca-
bretes i l'autògraf deí senyor 
batlle, amb aquella llum groga 
— color d'hospital de guerra — 
que donarà ambient al barri.. 

En una reunió prèvia es va 
nomenar una comissió de veïns 
encarregada d'informar i de 
controlar la marxa de les obres. 
Aquesta comissió, com les 
d'altres barris, no ha estat mai 
convocada. L'interrogant és el 
següent: qui pagarà? El senyor 
alcalde, d'acord sempre amb el 
senyor rector, diu que l'esglé
sia no paga, per efectes del 
concordat. ^Quants s'abriga
ran sota el mantell de la Santa 
Mare Església? Si ningú no ho 
controla, es farà, com sempre, 
la voluntat del qui mana, que 
per això té la vara. 

I pleguem, que ja n'hi ha 
prou per avui. Ens queda parlar 
del mercat a dalt ía plaça, dels 
noms de carrers, i places, de 
l'emissòra municipal, .del gos 
que surt cada matí a regar les 
verdures exposades al públic, i 
després les mestresses de casa 
es queixen que resulten sala
des. 

Els qui, de bona o de mala fe, 
creguin que aquest «memorial 
de greuges» és fruit de ressen
t iments, s'equivoquen de totes 
totes. 

Fill d'Anglès, nascut al carrer 
d'Aval l , estimo el meu poble, el 
de.dalt I el de baix, amb el de
sesperat dolor que sentia el 
poeta de Sinera..Sempre ha de
sitjat que la nostra fos una vila 
acollidora, neta i endreçada 
com una pubilla catalana, i.no 
una ciutat ocupada per cinc mil 
habitants mal-avinguts.. 

I sobretot, voldria que s'aca
bessin, per sempre, les alcalda-
des, I que poguéssim decidir 
tots plegats, tal com prometien 
els del «canvi», i sense por, la 
por que cantava en Raimon,, i 
que encara dura; ' 

Joan Pibemat i Caner 

El traspàs d'Agustí 
Cabruja 

Sr. Director, 
Amb un retard que no em per

donaré nriai m'he assabentat ara, 
to t just ara, del traspàs de l'amic 
Agustí Cabruja. l;lo he sabut pre
cisament perquè algú havia llegit 
una nota o article que van publi
car quan corresponia. 

Em sap doblement greu per
què, ultra el fet tr ist de la mort, 
hi ha el fet que és una vergonya 
que aquí a Barcelona no s'hagi 
dit res. És veritat que aquí no ha
via estat conegut i és veritat 
també que sempre va mantenir 
contacte amb els seus antics 
amics gironins, però la seva tas
ca a Mèxic ha d'ésser coneguda 
arreu de Catalunya, per molt que 
ja és bo que sigui honorat i recor
dat a la vostra ciutat. 

Col·laborem, a l'IPECC, amb 
en Xavier Tudela. Jo sóc més 
gran que ell,^però més jove que 
Cabruja. El vaig conèixer perso
nalment quan vaig viure, prop 
d'un any, a Mèxic, i vàrem parlar 
llargament (per telèfon) quan hi 
vólg tornar ara fa un parell 
d'anys. El coneixia b é a través. 
de les publicacions de l'exili i ell 
coneixia la rheva dèria en l'estu
di i recerca sobre l'exili i l 'emi
gració catalana en general. Però 
darrerament no. escrivia gaire i 
no hi havia manera de mantenir 
el contacte que jo volia. 

Tinc entès que la nota o article 
que van publicar és signat. Us 
voldria demanar, doncs, que em 
féssiu la mercè de fer-me enviar 
aquell número de PUNT DIARI i 
que em donéssiu el nom i 
l'adreçà de qui li va dedicar el 
merescut record. (I ja em direu, 
si us plau, com compensar les 
despeses que hi hagi). 

Permeteu-me també que apro
f i t i . aquesta avinentesa per 
felicitar-vos per la bona,tasca 
que porteu endavant. En aquest 
país nostre no anirem més enda
vant mentre arreu de Catalunya 
no es vagin creant centres cultu
rals amb prou intensitat, cívica i 
política, per superar o arribar al 
nivell de Barcelona. I a Girona es
teu treballant de ferm en aques
ta direcció. 

Agraït per endavant, disposeu 
del vostre afectíssim. 

Víctor Castells. 

Quo vadis. Barca? 
Sr. director. 
Sóc un afeccionat al futbol i 

voldria deixar constància de la 
meva indignació pel partit que va 
jugar dimecres el Barca contra 
l'Espanyol. No puc dissimular 
que sóc Cív/é, però al pas que 
portem, quan l'Espanyol estigui 
ben normalitzat, em sembla que 
canviaré d'equip. Ja n'estic t ip, 
de veure onze süperfenòmens 
fent el gandul pels camps de fut
bol — perquè no dubto pas ni un 
moment que saben jugar— i que 
només facin bons partits en si
tuacions límits o quan hi ha bo
nes primes pel mig. Els joves ju
gadors de l'Espanyol van donar 
una bona íliçó als del Barcelona, 
que els hauria de caure la cara de 
vergonya pel paperot que van 
fer. I que el senyor Núfïez co
menci a pensar que no és pas ve
ritat que amb molts diners es 
guanyen partits. 

Josep Pladevall 

Havaneres a Figueres 
Sr. Director: 
En «El lector escriu» del 6 dels 

corrents, apareix una carta que, 
amb el títol de «Grups d'Havane
res?» i referint-se al Fetival a be-

. nefici de la UNICEF del 3 de desè 
rnbre, a Figueres, fa una sèrie de 
consideracions sobre els Grups 

que allí no varen cantar cap ha
vanera, tot i que el programa 
anunciava VIII Festival d'Hava
neres. Malgrat que no esrnènta 
cap nom, li prego ens concedeixi 
el dret de rèplica, tota vegada 
que Veus de Besalú fou un dels 
grups, (no sé si l 'únic), que no 
cantà cap havanera. 

,' Senyor que li agraden les ha
vaneres: sincerament conce
deixo tota la raó a l'esquema ge
neral del seu escri t , . però no 
m'ha agradat i larhento el to que 
usa, el qual fa pensar que. no és 
si es canten o no havaneres" el 
motiu primordial d'aquest escrit. 

Totalment d'acord, una canta
da d'havaneres hauria d'ésser 
simplement això, i qualsevol 
altre compàs que s'hi intercali 
desvirtua el programa. Vostè 
sap, no obstant, si és seguidor 
d'aquests tipus de recitals, que 
aquesta fita quasi mai no s'asso
leix i no per manca de repertori 
sinó pel bon entendre d'organit
zadors i cantaires i acceptat ben 
cordialment per l'oient de no fer 
decaure la vetllada cap a un cert 
ensopiment. Els qui són, al meu 
entendre, els més prestigiosos 
grups de Catalunya, Peix Fregit, 
Oreig de Mar i Els Pescadors, en 
qualsevol de les seves cantades 
no dogmàtiques, (i no els esmen
to com a excusa), barrejen sà
viament les havaneres amb tota 
mena de música adient a una 
cantada popular, (Tal vegada 
aquest seria el nom idoni), i 
logren un espectacle ple de co
lor. I el públic no es dóna per en
ganyat, ho sap i ho agraeix. 

Continuem, i li diré que'real
ment el que m'ha causat estra
nyesa és la seva virulència, sen
se motiu crec, en-afirmar que «el 
que no considero correcte és 
que vulguin aprofitar la populari
tat que han t ingut darrerament 
les havaneres per poder fer sen
tir les seves cançons». Senyor, 
aquí només puc contestar-li que, 
sortosament i per molts anys, el 
grup Veus de Besalú no té ne
cessitat de «filtrar-se» en un fes
tival d'havaneres per donar-se a 
conèixer. No vull mentar avala-
ments a això per no ser t it l lat de 
pedant, però si fer-li esment que 
la simpatia amb la qual som re
buts i acomiadats per públics 
més diversos és la nostra millor 
garantia. 

I quant a la pregunta de què hi 
fèiem els qui no cantàrem hava
neres al VIII Festival d'Havane
res Pro UNICEF, li confirmo que, 
ben desinteressadament i amb 
molt de gust, vàrem respondre a 
l'amable convocatòria que l'Or
ganització ens fa cada any i que, 
junt amb els altres grups, vàrem 
posar el nostre gra de sorra per
què la vetllada s'esdevingués un 
èxit i el públic en fruís. Vostè és 
testimoni que es va lograr plena-
rnent; perdó, quasi plenament. I 
per la part que ens toca ens en 
ifelicitem. 

Quan estiguem novament dalt 
d'un escenari i cantem «A un 
Rossinyol de Valldaura», hava
n e r a , ( C i n t o 
Verdaguer-Carreras), mental
ment li dedicaré. 

Veus de Besalú i en el 
seu nom: Josep M" 

Bassols i Bales. 

Preguem als nostres lectors 
que ens enviïn les seves cartes 
escrites, si és possible, a màqui
na, a dos espais i per una sola ca
ra. 

És imprescindible que les car
tes vinguin signades i amb 
l'adreça, número del carnet 
d'identitat i telèfon de l'autor. 
(Es respectarà el' pseudònim, si 
es demana). 

Si les cartes sòn breus tenen 
més probabilitats de ser publica
des aviat. 


